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Erotika v centru
Záplava erotiky v centru metropole je stá-
le velkým problémem. Ačkoli se strážníci, 
úředníci města i policie snaží, ve stávají-
cích legislativních podmínkách mají svá-
zané ruce. Přesto se podle vedení měs-
ta daří prostituci vytlačovat z turisticky 
atraktivních lokalit a omezila se i agresivi-
ta nabízení sexuálních služeb i erotických 
klubů. Proti pouliční prostituci ale pomů-
že jen nový zákon.

Centrum Prahy, zejména pak Václavské 
náměstí a jeho okolí, je v poslední době 
doslova zónou prostituce. Vedle naháněčů 
s letáky erotických klubů se zde soustřeďu-
jí i skupiny hlavně bulharských pouličních 
prostitutek. „Situaci zčásti vyřeší novela zá-
kona o regulaci reklamy, která po vydání vy-
hlášky opět výrazně zúží možnosti nabízení 
a propagace nočních podniků. Jejím cílem by 
pak bylo erotickou reklamu z centra zcela vy-
tlačit,“ přiblížil kroky Prahy Rudolf Blažek, 
náměstek primátora pro oblast legislativy 
a bezpečnosti. Novelu zákona, kterou inici-
ovalo hl. město Praha, již po úpravách a je-
ho schválení podepsal prezident republiky, 
ve sbírce zákonů však zatím nevyšla. 

Hlavní problém prostituce v centru ale 
tento zákon neřeší. „Stávající legislativa 
nám svazuje ruce v boji proti pouliční prosti-
tuci jako takové,“ vysvětluje náměstek Bla-
žek. Omezováním pouličních prostitutek 
se na základě městské vyhlášky o veřejném 
pořádku zabývá jím založená pracovní sku-
pina. „Je složena ze zástupců správních orgá-
nů a policie a jejím cílem je hlavně koordina-
ce při uplatnění preventivních i represivních 
kroků namířených proti prostituci,“ upřesnil 
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náměstek. Prostitutky, nejčastěji žadatel-
ky o azyl z Bulharska, jsou podle současné 
legislativy takřka nepostižitelné. Musí být 
chyceny přímo při činu, a teprve když jsou 
za nabídku sexuálních služeb třikrát pravo-

mocně postiženy, může dojít ke správnímu 
vyhoštění ve spolupráci s cizineckou poli-
cií. „Strážníci dělají v daných legislativních 
podmínkách maximum,“ dodal Blažek. 

 Více čtěte na straně 3
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MUDr. PAVEL BÉM
primátor hlavního města Prahy

Podnikat bych 
neuměla
Herečka Dana Morávková začínala ro-
lemi princezen, později uváděla Prima 
jízdu a teď, kromě práce v divadle, hra-
je v seriálu Rodinná pouta intrikán-
ku Andreu, postavu s mnoha špatnými 
vlastnostmi.

Směšují diváci vaši televizní postavu se 
skutečností?
Tak občas se s tím setkávám, ale sna-
žím se to obrátit v žert. Tahle role mi 
sedí, upřímně řečeno, ty princezny, kte-
ré jsem hrála, byly hodňoučké někdy 
až příliš.

V seriálu hrajete „tvrdou“ podnikatel-
ku, lákala by vás taková role i v reál-
ném životě?
Určitě ne, já kdybych začala podnikat, 
tak bych o všechno přišla, ale ráda si na 
úspěšnou podnikatelku v seriálu hraji.

Svým způsobem hrají i ti, kteří se ne-
chali zavřít ve vile při reality show Vy-
Volení, dokázala byste vzít takovouto 
„roli“?
V žádném případě, ani kdyby částka 
byla mnohonásobně vyšší, mám ráda 
své soukromí, které striktně odděluji od 
práce, a tohle by pro mne nebylo. Svým 
způsobem ty, kteří do toho šli, obdivu-
ji. Můj manžel v žertu říká, že by se do 
vily zavřít nechal, ovšem jen v případě, 
že by mu někdo za vítězství zaručil stá-
lé zdraví...

Město obětem násilí
Tragický případ Michala Velíška, který se na 

pražském Karlově náměstí postavil násilníkovi 
ohrožujícímu bezbrannou ženu střelnou zbraní 
a zaplatil za svou statečnost životem, opět roz-
dmýchal debatu o bezpečnosti naší metropo-
le. Téma věčné jako existence velkých měst-
ských celků, které zvýšená kriminalita provází 
od doby jejich vzniku.

Je smutným faktem, že Praha čelí stejně ja-
ko všechna světová velkoměsta nepolevující-
mu náporu kriminality. Jen na území hlavního 
města je ročně spácháno na 3 500 násilných 
trestných činů, z toho 50 případů činí nejzá-
važnější delikty – vraždy či pokusy o ně. Ač-
koli je zajištění bezpečnosti v ulicích českých 
měst především povinností Policie ČR, Praha 
považuje stávající stav za dlouhodobě neudr-
žitelný.  Bezpečnost metropole proto vlastní-
mi silami významně posiluje všude tam, kde je 
to možné. Od počátku loňského roku přibyla 
v pražských ulicích více než stovka městských 
strážníků a desítky bezpečnostních kamer. 
Město rovněž intenzivně podporuje pražskou 
správu Policie ČR. Poskytujeme policistům 
služebny, spolufinancujeme jejich vozový park 
a vybavení výpočetní technikou a také při-
spíváme 7 miliony korun ročně na ubytování 
400 v Praze nasazených absolventů policej-
ních akademií. V ulicích přesto stále chybí 
nejméně 1 000 policistů. Co bohužel vnímám 
jako zásadní problém, je stagnující či v přípa-
dě drobné majetkové kriminality dokonce kle-
sající objasněnost trestných činů.

Ani ta nejpozitivnější statistika objasněnos-
ti trestných činů však obětem násilné trestné 
činnosti nemůže kompenzovat ztrátu zdraví 
či dokonce blízkých. Kromě udělení stříbrné 
medaile hlavního města Prahy in memoriam 
Michalu Velíškovi jako zvláštního projevu úcty 
za mimořádný čin spojený s osobním hrdin-
stvím se proto Rada hl. města Prahy rozhod-
la pro komplexnější opatření. Bude iniciovat 
vznik zákona o pomoci obětem násilí, který 
v nejbližší době předloží poslanecké sněmov-
ně. Hl. město Praha také založí nadační fond, 
jehož smyslem bude finančně pomáhat pozů-
stalým rodinám obětí násilné trestné činnosti. 
Fond bude sloužit i příslušníkům Jednotného 
záchranného systému hl. města Prahy a jejich 
rodinám, kteří zemřeli či doznali vážné újmy na 
zdraví znemožňující jim plnění služebních po-
vinností. Jsem přesvědčen, že tato pomoc bu-
de pro postižené i rodiny pozůstalých cennější 
než i ta nejupřímněji myšlená kondolence, byť 
ani jedno již ztracené životy nevrátí.

FO
TO

: D
A

V
ID

 T
U

R
EC

K
Ý

Čtěte str. 12

Praha si připomene vznik Československa
Páteří letošních oslav Dne vzniku samostat-
ného československého státu v Praze bude 
bohatý program v pražském Obecním domě 
(viz strana 5). Pražané se mohou těšit např. na 
bezplatnou prohlídku reprezentačních pro-
stor této secesní památky či slavnostní kon-
cert České filharmonie.

Jako každý rok si i letos připomeneme 28. říj-
na Den vzniku samostatného československého 
státu. Připomeňme si tedy, co tomuto významné-
mu aktu předcházelo. Zatímco do začátku první 
světové války se elita národa snažila jen posílit 
pozici Česka v rámci habsburské monarchie, od 
roku 1914  sílil tlak na osamostatnění Čechů a 
vymanění národa z rakousko-uherské nadvlá-
dy. Již 18. října 1918 proto v Paříži vznikla Dekla-
race nezávislosti československého národa, jež 
byla sepsána zatímní vládou československou 

HEREČKA Dana Morávková je v sou-
časnosti nejčastěji spojována s rolí 
 Andrey v seriálu Rodinná pouta.

S počátkem října se jako každý rok chystá unikátní přehlíd-
ka designu Designblok 05. Přehlídka novinek světového 
designu prostřednictvím samostatných výstav a prezentací 
v přirozeném prostředí prodejních míst a galerií se koná přímo 
v pražských ulicích od úterý 4. října do nejbližší neděle. Sta-
čí jen zajít na účastnické místo nebo do jednoho ze tří infor-
mačních center, vyzvednout si zdarma program akce a vyra-
zit do ulic. V různých lokalitách jsou připraveny výstavy, pre-
zentace, diskuse, přednášky, koktejly, slevy a další speciální 
akce, které k Designbloku již neodmyslitelně patří. Součástí 
festivalu je také doprovodný program, zaměřený především 
na prezentaci mladého designu a jeho konfrontaci v rám-

Prostitutky z centra metropole vytlačí až nový zákon

NA VÁCLAVSKÉM NÁMĚSTÍ nabízejí své „služby“ často i cizinky.

Natáčení seriálu a práce v divadle vám 
zabere hodně času, jak dokážete rela-
xovat?
Procházkami Prahou. Opravdu miluji ty 
víkendové dny, kdy se jdeme s manže-
lem a synem projít Starým Městem, ale i 
ostatními částmi Prahy. Kdekoli na svě-
tě jsem, tak tenhle skvost všem doporu-
čuji, i když nezapomínám na své rodné 
město Písek.

O relaxaci v hlavním městě už byla řeč, 
a co takhle větší dálky, ty vás k relaxa-
ci nelákají?
Lákají a moc a také si to užívám, milu-
ji létání už pro tu atmosféru na palubě, 
byla jsem v hodně zemích a všude jsem 
něco pěkného našla.  (ap)

ci středoevropského regionu. Designblok vznikl v roce 1999 
z popudu samotných obchodů s designem. Od roku 1999 prů-
běžně narůstá jeho velikost i obliba u široké veřejnosti. Zatím-
co prvního ročníku se účastnilo pouze 14 subjektů, letos jich 
bude více než stovka.
INFORMAČNÍ CENTRA:
• Superstudio Designbloku, haly Real Estate Karlín, 
  Thámova 14, denně 10.00–20.00 h.
• Design Centrum ČR, Jungmannova 30, Mozarteum, 
   Praha 1, denně 10.00–18.00 h.
• Národní galerie, Veletržní palác, Dukelských hrdinů 47, 
   Praha 7, denně 10.00–18.00 h.

PREZIDENT T. G. Masaryk přichází do 
parlamentu složit ústavní slib.

a podepsána pozdějším prezidentem T. G. Ma-
sarykem. Čeští poslanci se v prohlášení sta-
ví proti snahám monarchie o udržení nad-
vlády a s odvoláním na vlády spojeneckých 
zemí i Ameriky vyhlašují nezávislost Česko-
slovenska. „Přijímáme ideály moderní demo-
kracie, poněvadž to byly ideály našeho národa 
po staletí. Přijímáme americké zásady, jak je 
vyložil prezident Wilson: zásady osvobozeného 
lidstva, rovnosti národů a zásadu, že vlády od-
vozují svou moc ze souhlasu ovládaných. Za 
tyto zásady krvácel národ náš před pěti sty le-
ty v slavných bojích husitských, za tytéž zása-
dy krvácí náš národ po boku spojenců v Rusku, 
v Itálii a ve Francii,“ píše Masaryk v prohlášení 
a předkládá i podmínku spojení se Slovenskem 
a náčrt ústavy samostatného Československa.  
 (jam)
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Nádraží čekají velké změny

ŽIVOT V METROPOLI
PŘÍMĚSTSKÁ DOPRAVA – BEZPEČNOST NA SILNICÍCH

NázorBezpečněji na silnicích 
Zkratku BESIP zná zřejmě většina Praža-
nů a určitě všechny děti, které navštěvu-
jí dopravní hřiště či různé akce s doprav-
ní tematikou. Bezpečnost silničního pro-
vozu (BESIP) zahrnuje ale mnohem širší 
okruh toho, co se pro bezpečnost v dopravě 
v Praze dělá. Například kruhové objezdy, 
zpomalovací prahy či reflexní podkla-
dy přechodů pro chodce považujeme 
již za běžnou součást opatření, která 
mají přispět k bezpečnějšímu a poho-
dlnějšímu pohybu chodců a provozu 
na pražských komunikacích.

Jejich výstavbu a instalaci dalších 
bezpečnostních prvků, jako je přisvět-
lení přechodů pro chodce, zvýrazňová-
ní přechodů v blízkosti škol či osazová-
ní svodidel, financuje Praha ze svého 
rozpočtu. Stejně tak město přispívá na 
akce BESIP pro veřejnost a podporu-
je preventivně-bezpečnostní aktivity 
Městské policie hl. m. Prahy, které jsou 
zaměřeny především na dopravní vý-
chovu dětí a mládeže. V letošním roce je 
na tyto účely připraveno celkem 30 mi-
lionů korun a dalšími dvěma miliony při-
spěla jedna z plynárenských firem. Díky to-
muto daru získaly finanční prostředky na re-
konstrukce a vybavení dětských dopravních 
hřišť městské části Praha 3, 4, 15 a 17.

Požadavky na stavební opatření jako 
okružní křižovatky, zpomalovací prahy 
a další přicházejí na Magistrát hl. m. Pra-
hy z jednotlivých městských částí či pří-
mo ze škol. Pracovní skupina BESIP při 
magistrátním odboru dopravy, v níž jsou 
i zástupci Ústavu dopravního inženýrství 
hl. m. Prahy, Technické správy komunika-
cí hl. m. Prahy, Městské policie hl. m. Pra-
hy a další odborníci, rozhodne na základě 
posouzení konkrétní situace a s ohledem 
na finanční možnosti, zda žádosti lze vy-
hovět, či nikoli. 

BESIP – to jsou i kruhové objezdy a zpomalovací pruhy

Město také již tradičně přispívá na nákup 
bezpečnostních pomůcek, které jsou využí-
vány při dopravní výchově dětí. Magistrát 
ve spolupráci s městskou policií např. při-
pravil atraktivní bezpečnostní prvky, které 
mají dětem pomoci při pohybu v městském 
provozu. Pražští prvňáčci dostali na začát-
ku školního roku přívěsek-odrazku na tašku 
či oděv s obrázkem např.  klauna, zajíce či 
kočičky nebo myšáka a ohybatelné reflexní 
pásky, které lze snadno upnout na ruku či 
nohu. Po zkušenostech z loňského roku, kdy 
děti odrazky a pásky s nadšením nosily, lze 
předpokládat, že i letos se stanou tyto prv-
ky nejen oblíbenou součástí výbavy malých 

Výstavba nových železničních koridorů, kte-
ré umožní propojení České republiky s Evro-
pou rychlými vlaky, dorazila i do pražského 
železničního uzlu. Investice za desítky mili-
ard korun však pro Prahu neznamenají jen 
tunely pod Vítkovem. Jde o zásadní přestav-
bu pražského železničního uzlu.

Můžeme tento proces vnímat jako dvou-
směrný. Na jedné straně dráhy již nepotřebují 
obrovské plochy seřazovacích nádraží ve Vr-
šovicích, Vysočanech, na Žižkově, Smíchově 
a v Bubnech. Tato území jsou velkou příleži-
tostí pro stavební rozvoj v centrálních částech 
Prahy. Na druhé straně klademe obrovský dů-
raz na rozvoj příměstské železniční dopravy 
a její hlubší začlenění do systému pražské hro-
madné dopravy. 

Jak z letiště do centra
Je paradoxem, že průměrná vzdálenost želez-

ničních zastávek v Praze, která zde činí 4,5 km, 
je o jeden km delší než tento interval na všech 
tratích v ČR! Víme, že je v Praze zapotřebí vy-
stavět dalších 13 zastávek. Spolu s modernizací 
vlakových souprav je to cesta, jak zatraktivnit 
využívání železnice nejen při cestě do Prahy, 
ale i při cestování napříč Prahou. K dosažení 
tohoto cíle to ale nestačí, je třeba propojit kla-
denskou aglomeraci s Prahou. Jedinou  cestou, 
jak toho dosáhnout, je modernizace buštěhrad-
ské dráhy na opravdu moderní příměstskou že-
lezniční linku. Zároveň je třeba odpovědět na 
otázku, jak spojit pražské letiště s některým 
z nádraží, kam budou zajíždět vlaky Intercity, 
a to s hlavním nádražím, Holešovicemi, nebo 
smíchovským nádražím. Kromě buštěhradské 
dráhy se tu nabízí rekonstrukce staré uhelné 
trati slavného pražského Semerinku nad Pro-
kopským údolím. Nelze dále otálet, je třeba ve 
spolupráci s vlastníkem a investorem, jímž je 
stát, prostřednictvím Správy železničních do-
pravních cest (SŽDC) co nejrychleji rozhod-
nout o těchto koncepcích a realizovat je. 

Hlavní město počítá s širším využitím příměstské železniční dopravy v systému MHD

Masarykovo nádraží
V návaznosti na lepší železniční spojení 

Kladna s Prahou a na nutnost propojení 
s centrem Prahy vyvstává požadavek urči-
tého „zokruhování“ systému železničních 
kolejí v centrální části Prahy, neboli přímé-
ho propojení smíchovského nádraží, hlav-
ního nádraží a nádraží Holešovice. Dostá-
váme se k problému přestavby Masarykova 
nádraží. Závěrečné rozhodnutí není zatím 
jasné. Město dnes na toto téma zpracovává 
dopravně-urbanistické studie, které se za-

bývají otázkou dalšího rozvoje obrovského 
území mezi náměstím Republiky, Karlí-
nem, Florencem a Havlíčkovou ulicí, které 
teď zabírá nádraží Masarykovo. Je to první 
nádraží, jež na území Prahy vůbec vznik-
lo, zde železnice poprvé prolomila měst-
ské hradby. Památková hodnota nádraží je 
nesporná. Bohužel jako koncové nádraží 
umístěné 11 m pod úrovní kolejišť hlavní-
ho nádraží znemožňuje propojení hlavní-
ho a holešovického nádraží. Za optimální 
variantu řešení tohoto problému město 

PŘI JÍZDĚ speciálně vypraveným vlakem po stavbách spojení Praha hl. n., Masarykovo nádraží – Libeň, Vysočany, Holešovice diskutují s náměst-
kem primátora Janem Bürgermeisterem Jan Hromádka, generální ředitel SUDOP GROUP (vlevo) a Petr David náměstek gen. ředitele ČD.

v podstatě pokládá zrušení Masarykova 
nádraží. Znamená to zatažení všech kole-
jí, které vedou od východu na Masaryko-
vo nádraží, do prostoru hlavního nádraží. 
Umožnila by to probíhající výstavba nové-
ho železničního spojení a muselo by dojít 
k protažení  kladenské dráhy do té části 
hlavního nádraží, kde bude nová stanice 
metra D, což je pod Italskou ulicí. Veškeré 
odbavování, které se nyní realizuje na Ma-
sarykově nádraží, by bylo řešeno v prosto-
ru jednoho jediného centrálního nádra-
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ží, obslouženého dvěma trasami metra. 
Za jednu z evidentních předností tohoto 
řešení považuji efektivní přestup cestují-
cích, kteří přijedou do Prahy ať už z letiště 
nebo z jiných oblastí Středočeského kraje 
nebo z rychlíkových spojů. Umožnilo by 
to snadný přestup na vlaky Intercity, kte-
rými není možné zajíždět na Masarykovo 
nádraží. Zároveň by se uvolnily prostory 
pro rozvoj města, naplnila by se předsta-
va propojení Opletalovy ulice s ulicí Na 
Florenci, stala by se skutečností možnost 
protažení ulice Na Florenci do Pernerovy 
ulice, propojení Žižkova s Karlínem a No-
vým Městem pražským. Začala by se ře-
šit urbanizace velkých ploch, které brání 
přirozenému propojení Karlína a Žižkova 
s centrem Prahy. 

Budoucnost železnice 
To jsou koncepční úvahy. Jaké bude konečné 

rozhodnutí, to bude výsledkem odborné dis-
kuse. Problém rozvoje příměstské železniční 
dopravy před nás klade i tyto zásadní otázky 
rozvoje klíčových území v centru Prahy a my 
na ně musíme nalézt odpověď. Je zcela zřejmé, 
že neuváženou zástavbou, neuváženým povo-
lením stavby jediného nového objektu může-
me zablokovat budoucnost rozvoje pražské že-
lezniční dopravy na dalších sto let. To by byla 
nesmírná  škoda, především by byla nevratná. 

Pevně věřím, že tyto diskuse dokončíme 
během roku 2006 a že rozvoji  pražské že-
lezniční dopravy nebudou bránit některé 
sporné a dosud nerozhodnuté otázky – mo-
dernizace buštěhradské trati v návaznosti 
na prodloužení trasy A z Vítězného náměs-
tí, propojení hlavního nádraží s letištěm 
a možné „zokruhování“ vnitřní části praž-
ského železničního uzlu tak, aby lépe vy-
hovoval požadavkům na rozvoj příměstské 
železniční dopravy a její širší využití v sys-
tému pražského MHD. 

 Jan Bürgermeister, náměstek primátora

školáků, ale především důležitým pomoc-
níkem jejich bezpečnosti na ulicích. Navíc 
každé dítě, které přijde na některou z pre-
ventivních akcí městské policie s odrazkou 
či páskem, dostane od pořadatelů malý dá-
rek, což je podle strážníků také již osvědče-
ný způsob, jak děti motivovat k využívání 
těchto bezpečnostních prvků.  

Pro děti, jejich rodiče a učitele je díky finanč-
nímu příspěvku města připravena také bro-
žurka s radami, jak se chovat na silnicích. Jme-
nuje se Bezpečně na silnici a městská policie ji 
využívá při svých dopravně-preventivních ak-
cích a školy ji mohou nabídnout žákům v rám-
ci výuky či při zájmových aktivitách.   (ek)

BEZPEČNOST PŘECHODŮ u škol zajišťuje nejen dopravní značení, ale i městská policie.

Praha je nejkrásnější město na světě, říká-
me si hrdě při pohledu na Hradčany či Kar-
lův most. Celý svět také pražské památky 
obdivuje, což nás může svádět k dojmu, 
že o zájem návštěvníků máme navěky po-
staráno. Má-li se však Praha stát skutečně 
moderním a životem kypícím evropským 
velkoměstem, potřebuje nový, zásadní im-
puls a důvod ke svému rozvoji. Začátkem 
léta jsem psal o nutnosti dát mladým lidem 
možnost sportovat a tím se zdravě rozví-
jet. Nevím o ničem, co by dětem dalo větší 
příležitost a motivaci a současně umožnilo 
urychlený rozvoj celé země, než je uspořá-
dat v Praze olympiádu.

Odpůrci této myšlenky tvrdí, že Praha je 
na takovou akci malá, nemá potřebné zá-
zemí, jako například ubytovací kapacitu, 
sportoviště či dořešenou dopravu, a že by 
to vedlo k obrovským nevratným výdajům, 
které jsou potřeba jinde. Já, stejně jako celá 
řada v tomto směru povolanějších lidí, jsem 
ovšem přesvědčen, že Praha a celá země by 
olympiádou jen a jen získaly.

 Podle studie, kterou si nechal zpracovat 
pražský magistrát, by uspořádání olympi-
ády v letech 2016 nebo 2020 přišlo stát až 
na 600 miliard korun. Tato na první pohled 
omračující cifra však kromě přímých výda-
jů ve výši zhruba 135 miliard korun zahrnu-
je také nepřímé investice v celé zemi, jako 
třeba výstavbu dálnic a obchvatů, dostav-
bu pražského metra či modernizaci želez-
nic. Většinu zmíněné částky tvoří investice 
do projektů, které by bylo nutné záhy usku-
tečnit bez ohledu na to, zda u nás olympiá-
da bude, nebo nebude. Nejenže tak vrchol-
ný sportovní svátek peníze zemi neubere, 
ale naopak může mnohé změny k lepšímu 
urychlit a navíc je – díky přílivu zahranič-
ních investic, které by jinak nepřišly – i zlev-
nit. Důležitý je také fakt, že hry skýtají 
možnost vybudovat tolik potřebné moderní 

a kapacitně dostačující zázemí pro rozvoj 
českého sportu. Přitom není třeba obávat se 
výstavby obřích stadionů, které by po skon-
čení her ležely ladem. Dnes se již pro takové 
účely běžně stavějí sportoviště, jejichž ka-
pacita se posléze podle potřeby sníží. Navíc 
poptávka po možnosti sportovat v Česku vý-
razně převyšuje nabídku.

O tom, že olympiáda přispěje k rozvoji ze-
mě, svědčí i příklad zatím posledního po-
řadatele olympiády, Řecka. Athény nejen-
že získaly novou linku metra, nové letiště 
a okružní dálnici, ale díky těmto a dalším 
investicím do infrastruktury teď Řecko má 
i nejrychlejší hospodářský růst ze všech ze-
mí EU. Navíc, ačkoli se náklady na athén-
skou olympiádu i kvůli stavbě zbytečně 
velkých sportovních komplexů oproti pů-
vodním plánům téměř ztrojnásobily a do-
sáhly rekordní výše v historii her, její pořa-
datelé na ní vydělali.

V této souvislosti je nutné poznamenat, 
že ziskové byly všechny olympiády od Bar-
celony roku 1992. Všechny studie potvrzu-
jí, že není sebemenší důvod se domnívat, že 
v Praze by tomu bylo jinak.

Není tajemstvím, že Mezinárodní olym-
pijský výbor už nechce olympijské skanse-
ny a že se pro další  roky poohlíží po měs-
tě, kam by hry přirozeně zapadly a kde by 
zázemí vytvořené za tímto účelem přispělo 
k rozkvětu dotyčné oblasti. Touto cestou se 
chce vydat například Londýn, který se chys-
tá na olympiádu v roce 2012.

Česko má účastníkům her mnoho co na-
bídnout a naopak olympiáda nabízí Praze, 
ale nejen jí příležitost po všech stránkách 
prokouknout. 

Krásu a slávu Prahy založil Karel IV. Jsem 
přesvědčen, že je čas vyjít z jeho stínu a po-
starat se městu o nový lesk, odpovídající tře-
tímu tisíciletí.

Miroslav Svoboda
poslanec PČR a zastupitel MČ Praha 10

Velká šance pro Prahu
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Prostituce stále trápí centrum
Václavské náměstí i přilehlé ulice stále oku-
pují různá podivná individua. Navzdory le-
titým snahám vedení města i častějším záta-
hům policie zde prostitutek ani jejich pasáků 
výrazně neubývá. Na odiv vystavené oblečky 
lehkých žen, které nabízejí sexuální služby, 
nepřehlédne po desáté večerní takřka žádný 
z návštěvníků centra.  

Je krátce po jedenácté hodině a Václavské 
náměstí žije svým specifickým životem. Ces-
tou od Muzea po levé straně náměstí potká-
váme první zajímavou skupinku hned na ro-
hu ulice Ve Smečkách. „Nice girls, erotic show, 
and  many more,“ láká nás do blízkého nočního 
podniku jeden z téměř desítky černošských 
naháněčů. Zřejmě v domnění, že jsme turis-
té.  Pár dalších kroků a jsme doslova v obleže-
ní několika „krasavic“. Jejich věk je těžké od-
hadnout, co po nás chtějí, je však jasné ihned. 
„Sex?“ zní jediná otázka, kterou dívky loví své 
„kunčofty“, tedy takřka všechny muže prochá-
zející kolem. „Když vloni začaly naše kontroly, 
prostitutky se většinou před strážníky schováva-
ly. Teď ale již vědí, že je strážníci mohou jen le-
gitimovat, a proto se už nebojí,“ popsal Ludvík 
Klema, náměstek ředitele městské policie.

  
Prostitutkám 

agresivita nechybí
Poblíž prostitutek, které postávají ve dvojicích 
i větších hloučcích, nakupují u stánků nebo 
posedávají na lavičkách, je vždy nenápadná 
skupinka „ostrých hochů“. „Vypadni s tim foťá-
kem, nebo dostaneš...,“ bryskně reagují hlídači 
kurtizán a rázným krokem dávají najevo své 
odhodlání. Jedna z dam nakonec útočí na foto-
grafa sama, jak jinak než kabelkou. „Dej foťák 
ty...,“ křičí cizinka s šíleným výrazem a její ka-
belka v mžiku trefuje blesk fotoaparátu. Pak se 
vrací zpět ke skupince rozjařených skotských 
turistů. A je zase klid. Stejný pohled se na této 
straně Václavského náměstí opakuje vždy po 
dvaceti metrech. Samy prostitutky, většinou 
cizinky ve věku kolem třiceti, dvaceti let, ale 

Zmalované dívky v krátkých sukních a drsní chlapi dělají městu ostudu

V současnosti je trestání či zakazování pro-
stituce jen výjimečné, například v Bulharsku 
či Rumunsku. Polsko nebo Rusko prostituci 
v zákonech neupravuje vůbec. „My volíme 
tzv. reglementační způsob řešení. Prosti-
tuce bude trpěna, legalizována, ale sou-
časně bude podřízena státnímu dozoru 
a kontrole,“ vysvětlil Rudolf Blažek, náměs-
tek  primátora. Podobnou cestu volí větši-
na západoevropských zemí. V současnosti 
proto ministerstvo vnitra vypracovalo návrh 
zákona o regulaci prostituce, který nyní pro-
jednává vláda. „Do jeho případného schvá-
lení je nutno vycházet ze současných, ne 
zcela dokonalých legislativních podmínek. 
Praha na základě zkušeností vlastních i za-
hraničních zvolila cestu vytváření předpo-
kladů pro zatlačování prostituce vytvářením 
soustředěného tlaku ve spolupráci orgánů 
města a všech složek Policie ČR včetně ci-
zinecké policie,“ dodal náměstek Blažek.

také velmi mladé, snad i neplnoleté dívky ma-
jí svůj rajón pečlivě rozdělený. Chodí sem tam 
na svých dvaceti metrech. Ani o krok dál.

Když vidí uniformu, mizí
Zaběhaný „pořádek“ mění na Václavském ná-
městí jen hlídky policistů nebo strážníků měst-
ské policie. Zatímco v jejich nepřítomnosti na 
ulici doslova vládnou výše zmíněné party, sot-

přitom až trojnásobek strážníků oproti jiným 
městským částem,“ vysvětlil Klema. Vyhlášená 
ulice Perlová, ale také pěší zóna v ulici 28. říj-
na či Jungmannovo náměstí patří večer hlavně 
prostitutkám. Stejné otázky dotěrných dívek, 
stejné lákání a osahávání zejména alkoholem 
zmožených mužů a jako vždy zmizet, či se ale-
spoň tvářit jakoby nic, když se blíží policisté. 

Pražské nevěstky v zrcadle dějin
Nejstarší řemeslo se v českých zemích ob-
jevuje společně se vznikem měst a měst-
ského života, tedy ve XIII.–XIV. století. 
Prostituce se objevuje ve svých nejrůz-
nějších formách – od nejchudších prosti-
tutek, které se na naplavených haldách 
dřeva na březích Vltavy oddávaly náde-
níkům, až ke vznešeným kurtizánám pro 
nejvyšší společnost. 

Přes slovní morální odsudky byla tato 
činnost církví tolerována, neboť byla po-
važována za jakousi prevenci sexuálních 
deliktů. Přesto však prostituce byla řemes-
lo nečisté, a proto její provozovatelky by-
ly pod dozorem městského kata. Centrem 
prostituce byl v této době na Starém Měs-
tě Perštýn, na Novém Městě okolí dnešní-
ho Václavského náměstí a na Hradčanech 

okolí kostelíka sv. Benedikta. S přícho-
dem husitství byly nevěstky z měst vyhná-
ny a další rozmach prostituce následo-
val až v XVI. století. Tehdy vznikly první 
hampejzy poblíž hradeb v domcích stráží, 
měšťanských domech, ale také ve šlechtic-
kých palácích. 

V sedmnáctém století nastává úpadek 
nejstaršího řemesla, způsobený strachem 
z tehdy se rychle šířících smrtelných po-
hlavních nemocí. Teprve v r. 1885 je pro-
stituce povolena jako legální činnost. Řa-
da nevěstinců úzce spolupracuje s policií. 
Počet veřejných domů čili bordelů v Praze 
rychle rostl, až dosáhl v 80. letech 19. sto-
letí čísla 86 podniků. 

Od roku 1900 nebyly proto udělovány 
další koncese, takže počet nevěstinců po-
stupně klesal. V roce 1911 bylo již jen 24 

veřejných domů a tento počet se udržel až 
do vzniku Československé republiky. Poté 
jejich počet rychle klesá, takže v roce 1922 
bylo v Praze už jen 9 veřejných domů. 

V roce 1922 bylo v Praze registrováno 
133 prostitutek bordelních a 244 volných. 
Spolu s odhadovaným počtem nevěstek 
tajných mohlo být v Praze asi 1 000 pro-
stitutek. 

Hlavními centry byly ulice Rybná a Be-
nediktská, kde byla řada nevěstinců. Po-
uliční prostituce se soustřeďovala do 
podloubí na Malém a Staroměstském ná-
městí a do ulic Železné a Jakubské. Ne-
věstky byly v této době zapisovány do 
zvláštních listin a podrobeny policejní-
mu dohledu. 

Po vzniku Československé republiky se 
stalo provozování prostituce terčem prud-

kých útoků moralistů, jimž se podařilo 
v roce 1922 dosáhnout zrušení prostitu-
ce zákonem č. 241/1922 Sb. Následky byly 
ovšem katastrofální. Prostituce se vymkla 
jakékoli kontrole a československá měs-
ta byla zaplavena přívalem konkurence 
z velkých měst okolních zemí, hlavně Víd-
ně, Berlína a Budapešti. Nevěstky se pře-
stěhovaly do barů či vináren a řada hotelů 
se přeorientovala na krátkodobou kliente-
lu. Počet prostitutek se tehdy odhadoval 
asi na 15 tisíc. 

Tento rozmach byl zastaven až nacistic-
kou okupací, nastolením přísného policej-
ního režimu. Po roce 1948, s příchodem 
komunismu, byla pak prostituce označena 
za neslučující se se socialistickou morál-
kou a jako taková za neexistující.

 (red)

Současné nástroje, které má 
město k boji s ilegální prosti-
tucí k dispozici, jsou znač-
ně omezené. Kromě aktiv-
ní spolupráce s Policií ČR 
má v podstatě v rukou 
pouze městskou vyhláš-
ku z roku 1993, která 
zakazuje nabízení ta-
kových služeb na ve-
řejném prostranství 
a veřejně přístup-
ných místech, jež 
nejsou provozov-
nou podle živnos-
tenského zákona. 

Dodržování vyhlášky 
kontroluje městská po-
licie. Strážníci však mo-
hou na místě uložit blo-
kovou pokutu maximál-
ně 1000 Kč nebo ozná-
mit odhalený přestupek 
správnímu orgánu. „To 
se v praxi stává jen 
výjimečně, neboť 
se jedná většinou 

o cizinky, které by správní orgán 
jen těžce obesílal a zajišťoval 
tak jejich účast při řízení,“ vy-
světlil Ludvík Klema, náměstek 
ředitele městské policie. Hlav-
ním oříškem je pro strážníky 
fakt, že musí přistihnout dotyč-
nou přímo při nabízení sexu-
álních služeb. Městská policie 
proto prostitutky natáčí video-
kamerami z civilních automobilů 
přímo při práci. Získaný materi-
ál lze potom uplatnit při prokazo-

vání přestupků. Díky aktivi-
tám strážníků jsou v cen-
tru slyšet první pozitivní 
ohlasy. Z děkovného do-
pisu sdružení Na Můst-

ku jasně vyplývá, že díky 
postupu strážníků takřka ustalo 

rušení nočního klidu, ke kterému dříve 
z řad prostitutek docházelo. Celko-

vě se také změnil způsob chování 
prostitutek. Z hlediska obtěžování 
kolemjdoucích již není tak agre-
sivní jako v dobách před začát-
kem kontrol.

NÁZORY PRAŽANŮ NA PROSTITUCI V PRAZE

Praha půjde 
cestou Západu

JANA MICHÁLKOVÁ – STUDENTKA
Myslím, že nový zákon by byl potřeba. Měl 
by ale myslet hlavně na boj proti obcho-
dování se ženami. Dívky, které si tuto prá-
ci zvolily, jsou totiž legálně v klubech nebo 
privátech. Na ulici končí dívky z Balkánu 
a východních zemí, které často nemají ji-
nou možnost.

RADOVAN KOUCKÝ – DŮCHODCE
Je to ostuda, i když jde o nejstarší řemes-
lo. Nevěstky by měly mít vyhrazená místa, 
ale stranou od turistického centra, jako je 
tomu na Západě. To by mohl upravit no-
vý zákon.

IRENA RADOVÁ – PODNIKATELKA
Myslím, že snahy o nějaké podchycení 
prostituce jsou zbytečné. Nikdy se to ne-
podaří, ani když bude přijat nový zákon. 
Představa, že budou mít prostitutky živ-
nostenské listy a budou platit daně, mi 
přijde absurdní.

IVAN GALATECKÝ – VĚDEC
Myslím, že je problém spíše v toleranci 
okolí. Nemít lehké ženy v centru, ale jin-
de by bylo pro tvář města jistě dobré, ale 

místní lidé by si tak jako tak stěžovali. Proč 
bychom je tady měli mít zrovna my a podob-
ně. Úplný zákaz prostituce je přitom nereál-
ný, což se už několikrát v historii potvrdilo. 

ZBYNĚK FANTA –  ÚŘEDNÍK
Prostitutky, navíc cizinky, dělají ostudu nám 
všem, a to v samotném centru hlavního 
města. Proto by se měla snaha pražské rad-
nice o nový zákon podpořit. Vymezení míst, 
kde nevěstky své služby nabízejí, se osvěd-
čilo i v zahraničí. Navíc by mohl zákon po-
moci i v boji proti zdravotním rizikům a kri-
minalitě na prostituci napojené. 

Vyhláška je na prostitutky krátká

Prostituce ale má své místo i na okraji centra. 
V ulici Odborů nedaleko Karlova náměstí, ale 
také na hlavních tazích v této oblasti, v Myslíko-
vě a Resslově ulici čekají lehké ženy zejména na 
sexuchtivé motoristy. Auta zastavující u kraje 
silnice a dívky nakukující do okénka, když si do-
jednávají kšeft, jako jediné oživují noční scené-
rii jinak poloprázdných ulic nedaleko nábřeží.   

stranu připravil Jakub Mračno

va se objeví hlídka, je rázem ticho po pěši-
ně. Sotva se dá do pohybu čtveřice strážníků 
v kombinézách, začnou se dít zajímavé věci. 
Rozdavači letáčků, prostitutky i jejich „hlída-
cí psi“ zmizí jako pára nad hrncem. Pár desí-
tek metrů před hlídkou se stáhnou do po-
stranních ulic, do barů, ke stánkům nebo 
do otevřených průchodů. „Tomu nemů-
žeme zabránit a chytat je někde po okolí 
je zbytečné. Tím, že tam stojí, totiž žád-
ný zákon ani vyhlášku neporušují,“ po-
stěžoval si jeden ze strážníků. Sotva 
hlídka přejde, vrací se vše do sta-
rých zaběhaných kolejí. Zmalované 
dámy v krátkých sukýnkách, drsní 
chlapíci v teplákových soupravách i ve-
selí černoši, kteří lákají na erotickou šou, se 
vracejí na svá místa. A tak to jde celou noc. 

Strážníkům 
pomáhají kamery

„Za pomoci kamer se snažíme 
přestupky monitorovat z ci-
vilních automobilů. V pří-
padech, kdy dotyčná cizin-

ka, nejčastěji jde o Bulharky, 
opakovaně nabízí sexuální služby a je za to tři-
krát pokutováná, ji po dohodě předáváme cizi-
necké policii. Zatím takto bylo v 19 případech 
přikročeno ke správnímu vyhoštění,“ doplnil 
Klema. Podle něj by nový zákon výrazně po-

mohl jak strážníkům, tak i státní policii. Ti 
mají totiž v současnosti při postihování po-
uliční prostituce doslova svázané ruce. „Už 

aby to schválili, připadáme si tu úplně bez-
mocní. Pasáci i samy prostitutky se nám doslova 
vysmívají,“ postěžoval si policista, který slouží 

na Václavském náměstí. 

Více strážníků, větší klid
Podobná atmosféra jako na náměstí pa-
nuje i v přilehlých ulicích nedaleko Můst-

ku. „Také proto Praha posiluje pravidel-
né noční hlídky strážníků v centru až 
o 8 mužů z jiných obvodů. Praha 1 má 

POLICIE SE SNAŽÍ lehké ženy v centru Prahy alespoň legitimovat. Při postihování prostituce  
má totiž vinou současných zákonů svázané ruce.
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Mazlíčci zaplňují útulky

JAK SE ŽIJE V PRAZE

INZERCE

Jak žít po sedmdesátce? Aktivně!

ŽIVOT V METROPOLI

Projekt Nutná obrana

Město nabízí velké množství akcí pro seniory, internet může otevřít okno do celého světa
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Slavný český spisovatel Adolf Branald si své-
ho času při oslavách svých 94. narozenin po-
stěžoval, že mu nikdo nedal recept na to, jak 
žít po sedmdesátce. Mít čtvrt století jen ja-
ko fázi přípravy na smrt je skutečně trochu 
předimenzované. Jak strávit podzim svého 
života, aby člověk nemusel jen sedět a oče-
kávat věci příští? Rada je jednoduchá – žijte 
aktivně! 

V současné době se dlouhý život stává reali-
tou. Průměrný věk prudce stoupá. Aktivní stár-
nutí zvyšuje naději na zdravé a spokojené stáří 
do nejvyššího věku. Známá socioložka Jiřina 
Šiklová v jednom svém článku naznačuje se-
niorům, jak by měli postupovat. „Jejich  úkolem 
by mělo být zvýšení vědomí sebeodpovědnosti za 
svoje stáří, nalezení zajímavého sebeuspokoju-
jícího životního stylu, který by vycházel z mož-
ností i vědomí limitů daných věkem, a přesto byl 
uspokojivý,“ uvádí socioložka.

Čas na vzdělávání
Senioři by si měli uvědomit, že na vzdělá-

vání není nikdy pozdě. Své jméno a postave-
ní si už vydobyly univerzity třetího věku. Jde 
o vzdělávací a společenské aktivity určené se-
niorům. Tato forma vzdělávání je  v současné 
době považována za nejběžnější způsob vzdě-
lávání seniorů.  Jsou to oficiálně uznané insti-
tuce s vysokoškolskou úrovní, které nabízejí 
pestrou škálu studijních oborů. Absolventi ne-
získávají diplom, ale pouze osvědčení. Nejed-
ná se o profesní, ale zájmové studium.

Prostřednictvím kurzů se senioři seznamují 
s vědeckými poznatky, prohlubují si své sebe-
poznání, získávají nadhled a zároveň se lépe 
orientují a přizpůsobují v měnícím se prostře-
dí. Nabízené programy dále působí jako pre-
vence před samotou a vyčleněním ze společ-
nosti i po odchodu do starobního důchodu. 
V neposlední řadě mohou sbližovat seniory 
s mladšími věkovými skupinami.

Informace o vypsaných kurzech podají stu-
dijní oddělení jednotlivých fakult, studium 
probíhá v samostatných přednáškách nebo 

ŠKOLIČKA INTERNETU pro seniory naučí zájemce, jak pracovat s počítačem. Najdete ji v Limuzské ulici v Praze 10.

v rámci přednášek se studenty denního studia. 
Termíny podání přihlášek bývají většinou ke 
konci předcházejícího školního roku. 

Nebojte se počítače
V poslední době se značně rozšířila nabíd-

ka kurzů základů práce s počítačem a interne-
tem. Otevírají se internetové kavárny či čajov-
ny, kde se mohou senioři naučit zacházet s in-
ternetem, najít na něm informace nebo do něj 
s průvodcem pouze nahlédnout. 

Internet může obohatit osobní, společenský 
i odborný život každého seniora. Na interne-
tu lze nalézt celou řadu informací, zkušeností 
i rad. Lze si zde přečíst denní tisk, nalézt infor-
mace týkající se zdraví. 

Například hospicové občanské sdružení 
Cesta domů v rámci klubu Podvečer provo-

zuje každý poslední čtvrtek v měsíci interne-
tovou čajovnu, ve které ve spolupráci s dob-
rovolníky nabízí seniorům možnost naučit 
se pracovat s internetem či do něj pouze na-
hlédnout. 

Nejen domovy důchodců
Mnoho lidí tvrdí, že staří by měli odejít 

do domovů důchodců. V Praze počet žádos-
tí o umístění v domově šestkrát převyšuje ka-
pacitu. Odborníci však soudí, že počet míst 
je dostatečný. Tvrdí, že domovy důchodců 
jsou  určeny především lidem, kteří mají vážné 
zdravotní či materiální potíže a nemohou se 
opřít o pomoc rodiny. Pro ostatní jsou určeny 
terénní sociální služby.

Magistrát má ve svém programu pra-
videlnou podporu všech aktivit seniorů. 

„V domovech důchodců či penzionech, je-
jichž zřizovatelem je hl. m. Praha, již je vět-
šinou nabídka kulturních, vzdělávacích, zá-
jmových a dalších aktivit součástí programů 
individuálně připravovaných pro obyvatele 
těchto zařízení“, říká radní hl. města Prahy 
Hana Halová. Díky neziskovým organiza-
cím, z nichž řadu pražský magistrát podpo-
ruje formou finančních příspěvků – grantů, 
mají senioři také možnost zapojit se do své-
pomocných skupin, klubů aktivního stáří 
a dalších společenských aktivit.

„Předpokladem aktivního života i ve vyso-
kém věku je samozřejmě kvalitní a dostupná 
zdravotní a sociální péče. Žít aktivně ale zname-
ná i mít zajímavou náplň času, která by seniory 
v rámci jejich možností uspokojovala,“ dodává 
radní Hana Halová.   (rb)

NABÍDKA PRO SENIORY
■ sociální a zdravotní služby 
■ vzdělávací a kulturní programy 
 a kurzy
■ klubová a internetová kavárnička
■ divadlo
a řadu dalších aktivit nabízí společný projekt 
sdružení ŽIVOT 90 a hlavního města Prahy. 
Dům PORTUS, ulice Karolíny Světlé 18, 
Praha 1, telefon 222 333 555

DOMOVY DŮCHODCŮ

■ Domov důchodců Bořanovice
 K Ubytovně 65, 250 65 Bořanovice, 

pošta Líbeznice, brzobohata@hortenzie.
cz více

■ Domov důchodců Ďáblice
 Kubíkova 1698/11, 182 00 Praha 8 
 - Ďáblice, ddablice@ddablice.cz více
■ Domov důchodců Dobřichovice
 Krajníkova 365, 252 29 Dobřichovice, 

DOBRICHOVICE@zris.mepnet.cz, 
janyrova@seznam.cz více

■ Domov důchodců 
 Heřmanův Městec
 Masarykovo nám. 37, 538 03 Heřmanův 

Městec, domov.duchodcu@tiscali.cz
■ Domov důchodců Kobylisy
 Mirovická 1027/19, 182 00 Praha 8 

- Kobylisy, lelakova@ddkobylisy.cz více
■ Domov důchodců Praha 4
 Sulická 1085/53, 142 00 Praha 4 
 - Krč, ddp4@volny.cz více
■ Domov důchodců Praha 4 - Háje
 K Milíčovu 734/1, 149 00 Praha 4 
 - Háje, HAJE@zris.mepnet.cz více
■ Domov důchodců 
 Praha 4 - Chodov
 Donovalská 2222/31, 149 00 Praha 

4 - Chodov, CHODOV@ms.pragonet.
cz, CHODOV@zris.mepnet.cz více

■ Domov důchodců Praha 6
 Šolínova 513/3, 160 00 Praha 6 
 - Dejvice, kalhousova.eva@centrum.cz, 

eva.kalhousova@ddpraha6.cz více
■ Domov důchodců 
 Praha 8 - Bohnice
 Na Hranicích 674/18, 181 00 Praha 

8 - Bohnice, v.capova@dd-bohnice.cz 
■ Domov důchodců 
 Praha 10 - Malešice
 Rektorská 577/5, 108 00 Praha 10 
 - Malešice, domov.malesice@tiscali.cz
■ Domov důchodců 
 Praha 10 - Zahradní Město
 Sněženková 2973/8, 106 16 Praha 

10 - Záběhlice, ddp10@ddp10.com, 
e.kaplan@ddp10.com 

■ Domov důchodců Pyšely
 nám. T. G. Masaryka 1, 251 67 Pyšely, 

ddpysely@systemix.cz více

Doslova ve švech začínají v těchto dnech ja-
ko každoročně praskat pražské útulky pro 
opuštěná zvířata. Končí v nich jak nepohodl-
ní mazlíčci, které si děti přivážejí z prázdnin, 
tak stovky koťat z podzimního vrhu divoce 
žijících koček. 

Hl. město Praha provozuje v současné době 
útulek v Tróji, který spravuje městská policie, 
a také útulek v Dolních Měcholupech a ročně 
do nich investuje téměř 21 milionů Kč. Dalších 
x útulků spravují nestátní organizace. „Kritická 
jsou období po dovolených, kdy si lidé přivezou 
zvířata z venkova. Nejkritičtější je ale období Vá-
noc a Nového roku. Mnoho psů utíká ze strachu 
před dělbuchy, mnohdy jde i o nevhodné dárky,“ 
popsal Václav Steinbauer, šéf trojského útulku. 
Lidé podle jeho slov často chybují i při výběru 
plemene nebo darují zvíře dětem, které pak ča-
sem ztratí zájem o svého mazlíčka pečovat. „Li-
dé se ale často nevybíravým způsobem zbavují 
i nemocných zvířat, nechají je na ulici,“ postěžo-
val si Steinbauer. Útulek přitom podle jeho slov 
vyjde vstříc lidem, kteří se o zvíře nemohou po-
starat například proto, že musí do nemocnice, 
nebo jsou v jiné těžké situaci. „Jinak by se měli 
lidé pokusit zvíře udat známým, podat si inzerát 
nebo kontaktovat útulek, který dá zvíře do své 
nabídky,“ radí  Steinbauer. 

Původní psí útulek byl do Tróje přestěho-
ván ze Sobína v roce 1992 a patřil  Lize na 
ochranu zvířat Praha. Kapacitu měl jen 50 
míst. Rekonstruovaný útulek se může dnes 
postarat až o 175 psů a provoz je zajištěn ne-
přetržitě 24 hodin denně. O opuštěné a tou-
lavé kočky pečuje od minulého roku útulek 
v Dolních Měcholupech. Vejde se sem 200 
koček a další drobná zvířata. Ve spolupráci 
s městskými částmi se zde daří i naplňová-
ní tzv. kastračního programu. Pomoci lze ale 
i finančně, nákupem krmiva, piškotů či dek 
a hlavně tím, že si lidé vezmou domů stará 
či nemocná zvířata. Těm, kteří se rozhod-
nou opuštěné zvíře „adoptovat“ a nabídnou 

Na základě zájmu školaček vznikla kam-
paň Policie České republiky a oddělení 
prevence kriminality Magistrátu hl. m. 
Prahy s názvem Nutná obrana, zaměře-
ná na prevenci násilných činů páchaných 
na ženách.

S nápadem uspořádat tuto kampaň při-
šla policie na základě zájmu školaček. „Při 
návštěvách našich pracovníků na školách 
byly časté dotazy dívek na to, jak se chovat 
a co dělat, když je někdo přepadne,“ řekla 
Eva Brožová, vedoucí preventivně infor-
mační skupiny policie. „Cílem realizace 
projektu je zvýšit zájem žen o problemati-
ku nutné obrany a informovat studentky 
středních škol, jak reagovat a jak se chovat 
v krizových situacích,“ vysvětlil náměstek 
primátora Jan Choděra. Během loňského 
roku bylo v Praze oznámeno 120 případů 
znásilnění, letos jich je zatím 52. „Víme ale, 
že případů je více. Spousta dívek se totiž sty-
dí a znásilnění raději ani nenahlásí,“ řek-
la Eva Brožová. Počet přepadených v roce 
2004 přesáhl dvě tisícovky. Podle Brožové 
je mezi nimi i velký počet žen. Ty býva-
jí nejčastěji přepadeny v brzkých ranních 
hodinách, když se vracejí ze zábavy. V prů-

běhu roku se připravují semináře pro stu-
dentky středních škol, kde hlavním téma-
tem bude, jak předejít napadení nebo jak 
se ubránit násilníkovi. Dívky na seminá-
řích dostanou především praktické rady, 
ale budou si také moci vyzkoušet základ-
ní hmaty a chvaty používané při sebeo-
braně. Projekt je zatím soustředěn pouze 
na školy. V případě zájmu budou policisté 
přednášet i veřejnosti. Součástí kampaně 
jsou vedle přednášek také plakáty, které 
jsou umístěny v centru města a u eskaláto-
rů v metru. Do vybraných restaurací, klu-
bů a škol budou distribuovány informační 
brožury „Někdy běžet nestačí“ spolu s po-
hlednicemi. Projekt má také vlastní inter-
netové stránky www.nutnaobrana.cz. „Na 
těchto stránkách se dozvíte, co znamená 
pojem „nutná obrana“. Na ilustračních fo-
tografiích budete seznámeni s možnostmi 
obranných technik před útokem a také se 
můžete dozvědět, jak takovému útoku do-
držováním zásad bezpečného chování včas 
předejít. Využít můžete i kontaktů na orga-
nizace pomáhající především ženám, které 
se nacházejí v obtížné životní situaci a po-
třebují okamžitou pomoc odborníka,“ řekl 
náměstek Jan Choděra.   (red)

CO SE ZTRACENÝM ČI 
NALEZENÝM PSEM?
Až polovina mazlíčků se dostane zpět ke 
svým páníčkům díky informačním služ-
bám útulku. V případě ztráty, ale i naleze-
ní psa je proto nejjednodušší volat právě 
trojský útulek na číslo 283 011 711 ne-
bo linku městské policie na číslo 156, kde 
budete přepojeni na útulek či odchytovou 
službu. Za odchyt psa zaplatí majitel 500 
korun, v případě, že pes není čipován, platí 
majitel i čip v přibližně stejné hodnotě. 

Po prázdninách pražské útulky opět praskají ve švech

DESÍTKY OPUŠTĚNÝCH PSŮ čekají za plotem trojského útulku na svůj nový domov.

mu tak nový domov, stačí občanský průkaz 
a město jim odpouští na dva roky platby po-
vinných poplatků. V útulku zájemce zaplatí 
jen očkování a odčervení zvířete. Psi jsou také 
očipováni. Útulek je zájemcům otevřen od 9 
do 17 hod., o víkendu od 12 do 17 hod.  (jam)
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Město ušetřilo 3,6 miliardy
Podzim je v plném proudu a s ním i přípra-
va rozpočtu hlavního města na rok 2006. 
V této souvislosti je také namístě zhodno-
tit ekonomické výsledky Prahy za první 
polovinu roku letošního. Náměstka pri-
mátora Petra Hulinského, který má na sta-
rosti finance a sport, jsme se zeptali na 
nejdůležitější záležitosti, kterými se hlav-
ní město v oblasti financí zabývalo.

Jste spokojen s výsledky hospodaření města 
v prvním pololetí?

Hlavní město Praha během prvních šes-
ti měsíců pozitivně zhodnotilo plynulé fi-
nancování v oblasti investic. Za první po-
loletí skončilo celkové hospodaření města 
schodkem ve výši 344,8 milionu korun, což 
odpovídá pouze 4,37 % celoročního schod-
ku. Tento výsledek tedy znamená, že město 
formálně uspořilo ke konci června celkem 
3,6 miliardy korun. Tuto realitu příznivě 
ovlivnilo jednak vyšší plnění celkových 
příjmů na 54,63 procenta celkových roč-
ních příjmů a jednak čerpání výdajů pouze 
do výše 47,35 procenta. NÁMĚSTEK PRIMÁTORA Petr Hulinský má na starosti finance a sport.

ŽIVOT V METROPOLI
FINANCE

INZERCE

Soutěž pro středoškoláky
Zajímavé zpestření výuky a výzva pro tro-
jice středoškoláků jsou základem projek-
tu, který je připravován pro školy a mlá-
dež Prahy.

Vzdělávací projekt Odpad – dopad chce na-
pomoci větší informovanosti a zodpovědné-
mu jednání jednotlivců v oblasti třídění od-
padu. Je finančně podpořen Magistrátem hl. 
m. Prahy a akciovou společností Eko-kom. 
Projekt realizuje občanské sdružení Egredi-
or s pomocí různých odborníků. V projektu 

Praha si nechala přednedávnem 
zpracovat analýzu dluhové služby. 
Mohl byste shrnout její závěry?

Kromě toho, že analýza Praze po-
tvrdila, že její míra zadluženosti 
je zcela v normě, navrhuje i po-
stup, na jehož základě bu-
deme moci f lexibilně 
rozhodnout o po-
stupu při případ-
ném zapojování 
dalších cizích 
zd rojů. U ká-
že nám také, 
ja k efek t iv-

ně pokračovat v započatých 
investicích z hlediska říze-
ní likvidity. Předpokládáme, 

že se studie stane základem 
pro vybudování systému, kte-

rý v budoucnu pomůže zadlu-
ženost města průhledně řídit 

a zjišťovat aktuální stav. 

Jaká je v současné době 
zadluženost města?

Současná míra za-
dluženosti hlavní-

ho města je zcela 

v normě a neohrožuje schopnost metropo-
le splácet závazky. Celkové hrubé zadluže-
ní činí přibližně 34,2 miliardy korun. Ale je 
třeba říci, že ke státem tolerované hrani-
ci dluhové služby ve výši 30 procent z pří-
jmů se hlavní město ani nepřibližuje. Tento 
ukazatel dosahuje v případě Prahy nece-
lých 5 procent. Dobré hospodaření města 
potvrdil i rating od mezinárodní ratingové 
agentury Standart & Poors, která Praze na 
dlouhodobé závazky udělila rating A– a na 
ty krátkodobé rating A–2. 

Součástí zadání bylo i vypracování analýzy 
řízení toku hotových finančních prostřed-
ků (cash flow). V čem znalost cash flow mů-
že městu pomoci?

Určitě zlepší přehled budoucích výdajů 
a příjmů městské pokladny a zkvalitní pro-
ces plánování investic, který se dosud řídil 
jen potřebami města, nikoli jeho možnost-
mi z dlouhodobého hlediska. V neposled-
ní řadě od analýzy cash f low očekáváme 
i omezení nákladů spojených s finančními 
transakcemi.  (vel)
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GRANTY 
pro rok 2006

Každoročním vyhlašováním ce-
loměstských programů podpory 
sportu a využití volného času dětí 
a mládeže nabízí hlavní město Pra-
ha široké možnosti aktivního zapo-
jení mladých lidí do sportu a zájmo-
vé činnosti. 

Na rok 2006 jsou vyhlášeny násle-
dující programy:

■ Celoměstské programy podpory 
sportu a tělovýchovy v Praze.

 1/ pro městské části hl. m. Prahy, 
školy a školská zařízení zřizovaná 
MPM nebo městskými částmi hl. m. 
Prahy

 Termín uzávěrky: 6. 10. 2005

 2/ pro subjekty působící v oblasti 
sportu a tělovýchovy

 Termíny uzávěrek: 18. 10. 2005 
 a 18. 5. 2006

■ Celoměstské programy využití 
volného času dětí a mládeže 

 v Praze.
 Pro občanská sdružení dětí a mláde-

že, občanská sdružení pracující s dět-
mi a mládeží, střediska volného času 
a základní umělecké školy.

 Termín uzávěrky: 19. 10. 2005

Bližší informace na OMT MHMP, tel: 
236 005 901, v informačním středis-
ku MHMP, Praha 1, Mariánské nám. 
2, nebo na http://www.praha-město.cz/ 
radnice/úřední deska/městské granty/ 
odbor uměleckých škol, mládeže a tě-
lovýchovy.
Písemné žádosti zasílejte na adresu po-
datelny Magistrátu hl. m. Prahy, Marián-
ské nám. 2, 110 00 Praha 1, a poda-
telny odboru uměleckých škol, mládeže 
a tělovýchovy MHMP, Na Strži 35a, 140 
00 Praha 4.

Praha před Vídní i Budapeští
Snadný přístup zájemců o podnikání na míst-
ní trh a nabídky kvalifikované pracovní síly. 
Tak zní hlavní výhoda Prahy pro zahraniční 
podnikatele. Právě faktor pracovní síly a její 
ceny je dlouhodobě považován za druhý vů-
bec nejdůležitější ukazatel. 

Praha má také druhou nejpříznivější cenu 
pronájmu kancelářských ploch. Tato fakta 
vyplývají ze závěrů analytické studie Atrak-
tivita podnikatelského prostředí velkých 
měst Evropy, která vychází z šetření v 30 
nejvýznamnějších evropských městech v le-
tech 1992–2004. Informačním zdrojem byla 
data z hodnocení měst světové firmy CUSH-
MAN & WAKEFIELD a analýza EUROPEAN 
CITIES MONITOR 2004.

Podle radního Pavla Klegy, který je zodpo-
vědný za majetek města, si v celkovém pořadí 
Praha polepšila od roku 1998 z 24. na 13. mís-
to. „Tento výsledek je dokumentován zájmem 

zahraničních firem, které zde začaly za posled-
ních sedm let podnikat,“ říká radní Klega.

Dlouhodobě špatně hodnocena je Praha bo-
hužel z hlediska kvality telekomunikačních 
sítí a stále také není dobré její vnitřní doprav-
ní spojení. To ale platí např. i pro města v sou-
sedních zemí jako je Varšava nebo Vídeň. Na 
druhé straně je Praha velmi pozitivně hodno-
cena z hlediska řízení samosprávou. 

„Zvýšení celkové atraktivity města je dáno 
i tím, že investujeme i do rozvoje okrajových 
městských částí, zatímco jiná města se soustře-
dí pouze na komerčně nejzajímavější lokality,“ 
říká radní Klega. Podle jeho slov studie uka-
zuje, že Praha vykazuje stoupající tendenci 
i v pořadí podle jazykových znalostí a přírůst-
ku moderních kancelářských ploch na svém 
území, kterých v Praze již nejméně po dobu 
pěti let přibývá kolem 100 000 m2 ročně. 

V kategorii hodnocení měst v prosazování 
jejich zájmů a snah o jejich zdokonalení je 

Praha na velmi atraktivním 6. místě hned za 
západoevropskými městy Londýnem, Barce-
lonou, Paříží, Madridem a Dublinem. V roce 
2004 byly také zkoumány aktivity, které by 
zvýšily zájem firem o umístění zastoupení ve 
městech (dopravní faktory, daňové zatížení, 
příležitosti pro trávení volného času, sníže-
ní byrokracie, zlepšení životního prostředí, 
parkování, čistota ulic atd.). Nejpřitažlivější 
destinací pro umístění zastoupení firem jsou 
Varšava a Moskva, na 3. místě ze všech třiceti 
monitorovaných je Praha.

Je nutné konstatovat, že si Praha i přes ně-
která negativa, v celkovém hodnocení při-
tažlivosti oproti předchozím rokům výraz-
ně polepšila a umístila se před Vídní, Buda-
peští, Varšavou i Moskvou. Prahu zatím stá-
le ještě předstihují některá německá města 
(např. Berlín nebo Mnichov). Konkurenční 
boj v geografickém kontextu střední Evropy 
je trvale mimořádně silný. 

 

(red)

Státní svátek v Obecním domě

je využito především aktivních forem uče-
ní, je určen učitelům základních a středních 
škol a mladé generaci. V kreativní soutěži pro 
studenty nazvané Studenti – tvůrci kampa-
ně, která je určena tříčlenným týmům stře-
doškoláků, je hlavním úkolem vytvořit ná-
mět pro neotřelou kampaň na třídění odpa-
du. Více informací najdete na www.odpad-
-dopad.net. Pokud vás projekt zaujal, napište 
na e-mail: odpad-dopad@egredior.cz nebo 
volejte mobil 605 967 368.       (red)

Pražský Obecní dům sehrál při vzniku 
samostatného Československa význam-
nou roli. Už 6. ledna 1918 zde čeští po-
slanci přijali takzvanou Tříkrálovou de-
klaraci, jíž požadovali samostatnost pro 
český národ. 

Dne 13. dubna na shromáždění ve 
Smetanově síni svoji podporu poža-
davku samostatného státu vyjádři-
li národní přísahou představitelé 
českého veřejného života v čele 
s Aloisem Jiráskem, 28. října 1918 

a další sály s jedinečnou výzdobou od před-
ních českých umělců (Alfonse Muchy, Maxe 
Švabinského, Františka Ženíška, Jana Preisle-
ra, Karla Špillara, Ladislava Šalouna). V prů-
běhu prohlídkové trasy budou stručný výklad 
v českém jazyce poskytovat průvodci. Sou-
částí prohlídkové trasy budou videoprojekce. 
Publiku se v letošním roce představí dva umě-
lecké dokumenty. První z nich, nazvaný Po-
selství pražských věží, popisuje historii i sou-
časnost zvonů v kontextu s řadou proslulých 
i méně známých staveb na území hlavního 
města Prahy. Druhý snímek s názvem Václav 
Talich – Sebevědomí a pokora sleduje všech-
ny závažné okamžiky života jednoho z nej-
významnějších českých dirigentů a bude jis-
tě vhodnou inspirací pro návštěvu večerního 
koncertu, zasvěceného jedinečné osobnosti 
Václava Talicha. Slavnostní koncert České fil-
harmonie Pocta Václavu Talichovi se uskuteč-
ní ve Smetanově síni ve 20.00 hodin.

Podrobné informace o programu najde-
te na www.obecnidum.cz.  

 

(rb)

zde byl představiteli Národního výboru vydán 
zákon o zřízení československého státu. 

Výročí vyhlášení samostatného státu Obec-
ní dům připomene zájemcům i letos 28. říj-

na bohatým kulturním programem. 
V rámci Dne otevřených dveří si bu-

dou moci návštěvníci od 13.30 
do 17 hodin zdarma pro-

hlédnout reprezentač-
ní prostory 1. patra 

Obecního domu 
– Smetanovu síň, 

Primátorský sál 

transakcemi. (vel)

Týden mobility v Praze

DEN BEZ AUT. Smetanovo nábřeží 
se 18. září proměnilo v pěší korzo pl-
né zábavy a informací. Akce se konala 
v rámci Evropského týdne mobility.

Zadluženost Prahy je v normě a neohrožuje její schopnost splácet závazky
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Od 10. října do 10. listopadu 2005 se jako 
druhá část projektu kulturní výměny mezi 
hlavním městem Prahou a regionem Bru-
sel uskuteční Dny Bruselu v Praze. Prezen-
tační akce přináší bohatý program, který 
části Prahy vždy alespoň na chvíli „promě-
ní“ v hlavní město Evropské unie a umož-
ní tak nejen Pražanům dotknout se docela 
jiné kultury. 

„Hlavní město se stává hostitelem brusel-
ské prezentace v Praze s přesvědčením, že při-
pravený program výrazně obohatí a ozvláštní 
kulturní nabídku v metropoli,“ uvedla k akci 
ředitelka odboru zahraničních vztahů a fon-
dů Evropské unie Patricia Ferulíková. 

Dny Bruselu v Praze budou zaháje-
ny kabaretním představením „Sametové 
 paralely“ Jiřiny Nebesářové. Tento barevný 
a velmi emotivní hudební výlet provede di-
váky Evropou i celým světem. Letošní rok 
je v Bruselu rokem oslav secese a jejího im-
pozantního dědictví, a proto hned několik 
akcí je věnováno tomuto tématu. Ve výstav-
ním sále Galerie hl. m. Prahy na Staroměst-
ské radnici lze od 12. října zhlédnout pu-
tovní výstavu skupiny Réseau Art Nouveau 
„Art Nouveau in Progress“, která se zabývá 
osudem dědictví secese ve třinácti partner-
ských městech a vynáší na světlo několik 
příkladů dosud neviděných projektů. Vý-
stava Secese v Bruselu zase představí nád-
herné snímky skvělých belgických fotogra-
fů Christine Bastinové a Jacquesa Evrarda. 

„Hudební veřejnost jistě potěší koncert-
ní část programu. Do programu je zařazen 
varhanní koncert vynikajícího bruselského 
varhaníka Josefa Sluyse či koncert jazzových 
legend – belgického flétnisty a saxofonis-
ty Steva Houbena a českého pianisty Emila 

Viklického,“ doplnila koordinátorka meziná-
rodních kulturních aktivit Zdena Vylitová 
z odboru kultury, památkové péče a cestov-
ního ruchu. Široké hudební veřejnosti je za-
se určen koncert klasické hudby orchestru 
Prométheus.

Kulturní program doplňuje několik dopro-
vodných akcí. Mimořádnou podívanou se 
stane vlastní cirkusové vystoupení třinácti 
mladých neprofesionálních studentů Brusel-
ské cirkusové školy. Vystoupení budou před-
cházet workshopy, v nichž se pražské děti 
a jejich rodiče naučí základní cirkusové tech-

PRAHA A EVROPSKÁ UNIE

Brusel směřuje do Prahy
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Brusel po roce 
otevře své dveřeBruselské zastoupení hlavního města ožije na podzim kulturními a společenskými akcemi
Stejně jako v uplynulých letech pro-
běhne i letos v Bruselu akce s ná-
zvem Open days. Ve dnech 10. až 13. 
 října otevře hlavní město Evropské 
unie dveře kanceláří regionů zastou-
pených v Bruselu, a umožní tak výmě-
nu zkušeností, poznatků i názorů me-
zi účastníky.

V rámci dnů otevřených dveří, kte-
ré jsou největší letošní akcí evropských 
regionů, uspořádají jednotlivá zastou-
pení semináře, výstavy či workshopy. 
Zaměří se  především na regionální po-
litiku a její budoucí perspektivy s důra-
zem na strukturální a kohezní politiku, 
finanční perspektivu do roku 2013 a na 
přeshraniční spolupráci.

 „Uspořádáme dva semináře – téma-
tem prvního z nich bude udržitelný roz-
voj a rozvíjení konkurenceschopnosti 
městských aglomerací, druhý se zaměří 
na řízení programů z Evropského soci-
álního fondu a globální granty,“ uvedla 
ředitelka odboru zahraničních vztahů 
a fondů EU pražského magistrátu Pa-
tricia Ferulíková, která bude přednášet 
na druhém ze seminářů. Kromě toho 
připravuje hlavní město Praha i výsta-
vu úspěšných projektů, které získaly 
dotaci z EU. 

Letošní Open days navštíví účastní-
ci z Evropské unie a kandidátských ze-
mí, především z řad odborníků na re-
gionální politiku, pracovníků veřejné 
správy, státních i neziskových organi-
zací, obchodních komor a v neposlední 
řadě i regionální politici. Účastníkům 
se naskytne jedinečná možnost navá-
zat nové kontakty, získat partnery pro 
budoucí spolupráci a setkat se s před-
staviteli evropských institucí a zástup-
ci jiných regionů. (ela)

niky, jako například žonglování s diaboly, ta-
líři a míčky, a cvičení rovnováhy na laně, chů-
zi na chůdách a spoustu dalších dovedností. 

Další dvě doprovodné akce ocení milovníci 
čokolády. „Organizátoři připravili ukázky vý-
roby a ochutnávku belgických pralinek a mód-
ní přehlídku čokoládových modelů. Program 
je dále zpestřen gastronomickou nabídkou 
– po celý týden bude pravá belgická fritérie na 
Staroměstském náměstí nabízet belgické hra-
nolky a restaurace Belgian Beer Café připra-
vila pro návštěvníky bruselské menu,“ dodala 
Vylitová.  (ved)

Poslední doprovodnou aktivitou je pomoc 
agentury Brussels Export českým firmám, 
které mají zájem obchodovat s firmami síd-
lícími v regionu Brusel. Kontaktní dny se 
uskuteční v hotelu Diplomat v Praze 6 od 11. 
do 13. října. Více informací na www. dnybru-
seluvpraze.cz.

Obchůdek Eliáš pomůže postiženým získat práci 
snažíme pomoci sehnat pro ně vhodné za-
městnání a i poté, co naši dílnu opustí, sledu-
jeme, jak se jim daří.

Jak dlouho poběží tento projekt a jak daleko 
jste s ním v tuto chvíli? 

Dotace je určena na dva roky provozu ob-
chůdku. Samozřejmě uděláme vše pro to, aby-
chom i po skončení této doby získali prostřed-
ky na další provoz, protože se domníváme, že 
i poté budeme mít dost klientů. Zájem o naše 
služby už nyní totiž výrazně převyšuje naše 
kapacity. 

Žádali jste o dotaci pouze na tento projekt, ne-
bo jste předložili i projekty jiné? 

Kromě projektu Obchůdek Eliáš jsme v rámci 
programu JPD 3 přihlásili ještě jeden projekt, 
který se nyní hodnotí. Jde o další tréninkové 
pracoviště, tentokrát o kavárnu, která by moh-
la „zaměstnat“ až 35 lidí. Více informací by-
chom zatím neradi sdělovali. 

Co považujete za největší úskalí procesu žádá-
ní o grant z programu JPD 3?

Nejvíce jsme se potýkali se sestavováním pro-
jektového rozpočtu. Nechtěli jsme se vzdálit od 
reálných čísel, aby nám při realizaci nechyběly 
peníze, nebo abychom naopak nemuseli pro-
středky po výsledném vyúčtování vracet. (dav)

Teprve nedávno odstartovaly první projekty, 
které získaly dotaci v rámci programu JPD 
3. Jedním z rozbíhajících se záměrů je i tzv. 
Obchůdek Eliáš občanského sdružení Dílna 
Eliáš, jež se zaměřuje na práci se znevýhod-
něnými lidmi a jež získalo od Evropské unie 
celkem 2,84 milionu korun. „Náš projekt li-
dem usnadní nebo dokonce umožní vstup do 
normálního života, budou si moci najít práci 
a cítit se samostatně,“ uvedla koordinátorka 
projektu Veronika Fulínová. 

Jak bude tréninkové pracoviště konkrétně 
vypadat a kolik lidí budete chtít do progra-
mu zapojit? 

Pracujeme na otevření obchodu, který 
bude sloužit jako tréninkové pracoviště pro 
zhruba 10 lidí a v němž budeme dokonce 
moci zaměstnat – aspoň na částečný úva-
zek – další čtyři handicapované lidi. Naším 
cílem je naučit osoby zapojené do projektu 
nové dovednosti, pracovní a sociální návy-
ky, které zvýší jejich šance uchytit se na tr-
hu práce. Věříme také, že jim dodáme od-
vahu vůbec si práci hledat. 

Budete pomáhat lidem, kteří projdou vaším 
programem, i s následným sháněním sku-
tečného zaměstnání?

Ano, samozřejmě. Už nyní se klientům 

KDE SE DOZVÍTE VÍCE?

DOTAČNÍ PROGRAM JPD 2
www.praha-mesto.cz/jpd2
www.strukturalni-fondy.cz/jpd2

Michal Struha, odbor zahraničních 
vztahů a fondů EU MHMP
tel.: 236 002 859
e-mail: michal.struha@cityofprague.cz 

DOTAČNÍ PROGRAM JPD 3
www.praha-mesto.cz/jpd3
www.esfcr.cz

Kateřina Murlová, odbor zahraničních 
vztahů a fondů EU MHMP
tel.: 236 003 959, 236 003 914
e-mail: katerina.murlova@cityofprague.cz
jpd3@cityofprague.cz 
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V RÁMCI PREZENTAČNÍ AKCE Dny Bruselu v Praze vystoupí i belgický flétnista 
a saxofonista Steve Houben.

DNY BRUSELU V PRAZE
■ 10. 10., 19.00 hod., Švandovo divadlo 

na Smíchově. Kabaretní představení 
Sametové paralely Jiřiny Nebesářové

■ 11. 10., 15.00 hod., Dům U Kamenného 
zvonu Přednášky o stylu secese 

■ 12.10. –10.11., Staroměstská radnice 
Výstava Art Nouveau in Progress

■ 12. 10. –10. 11., Zastoupení Valonsko-
-Brusel Výstava Secese v Bruselu

■ 12. 10., 19.30 hod., Chrám Matky Boží 
před Týnem Varhanní koncert v podání 
belgického varhaníka Josefa Sluyse

■ 13. 10., 19.30 hod., Kostel sv. Vavřince 
Jazzový koncert – Steve Houben, Emil 
Viklický 

■ 14. 10., 14.30 hod., Nákupní centrum 
Paláce Koruna  Ukázky výroby 
a ochutnávka belgických pralinek

■ 14. 10., 19.30 hod., Kostel sv. Šimona 
a Judy Koncert klasické hudby orchestru 
Prométheus 

■ 15. 10., 14.00, 16.00, 18.00 hod., 
Nákupní centrum Paláce Koruna 
Módní přehlídka čokoládových modelů 

■ 15. 10., workshopy ve 14.00 a 16.00 
hod., vystoupení v 16.00 a 18.00, Hala 
BC Sparta Praha a Letenská pláň-šapitó, 
Praha 7, Bruselská cirkusová škola

■ 10.–16. 10., Staroměstské náměstí, 
Pařížská ulice Gastronomie na Starém 
Městě a v hotelu Diplomat v Praze 6. 
Obchodujte s Bruselem – Kontaktní dny 
agentury Brussels Export 

1 Odkdy má Praha své zastoupení 
v Bruselu?

a)  odjakživa
b) od vzniku samostatného Českoslo-

venska
c)  od roku 2002
d)  od loňského roku

2 V které části Bruselu bychom 
 Pražský dům našli? 

a)  v tzv. evropské čtvrti
b)  poblíž bruselského legolandu
c)  vedle gotické radnice Hôtel de Ville 

na Grand Place
d)  v chudinské čtvrti na samé periferii 

Bruselu

3 Pražské zastoupení sídlí v domě 
se zajímavou a dlouhou historií. 

Kdo stojí za vznikem domu a ze kdy 
objekt pochází?

a)  Dům nechala postavit počátkem 20. 
století rodina slavného belgického de-
tektiva Hercula Poirota.  

b)  Objekt si nechala zbudovat známá rodi-
na zubařů Van Stratum v letech 1897–
1899.

c)  Současné sídlo pražského zastoupení má 
české kořeny. V devadesátých letech 15. 
století postavila dům zámožná česká ku-
pecká rodina.

d) Prvním vlastníkem domu z roku 1720 
byl velkovýrobce známých pralinek.

Jelikož kvíz v srpnových Listech zazna-
menal u vás, vážené čtenářky a vážení 
čtenáři, velký úspěch, rozhodli jsme se, 
že vám tento druh zábavy i ponaučení 
budeme přinášet častěji, a ne jen v do-
bě dovolených. Přejeme tedy hodně 
štěstí při řešení otázek říjnového kví-
zu, který jsme připravili na téma Pra-
ha v srdci EU aneb co víte o Pražském 
domě v Bruselu. 

Své odpovědi nám můžete posílat opět na 
e-mailovou adresu redakce@listypraha.cz, 
a to až do 21. října. Správné odpovědi na-
leznete na stránkách hlavního města (www.
praha-mesto.cz) od 24. října. Pět vylosova-
ných  výherců tentokrát získá lístky do divadla 
a chytré encyklopedie, které vám v budoucnu 
možná pomohou s luštěním našeho kvízu. 

KVÍZ Co víte o Pražském domě v Bruselu?

4 Co nepatří mezi činnosti, kte-
rými se Pražský dům zabývá? 

a) lobbying za zájmy hlavního města 
Prahy u členů evropských institucí

b)  průběžné sledování možností získá-
vání finančních prostředků z fondů 
EU

c) pořádání kulturních a společen-
ských akcí propagujících Prahu 
v Bruselu

d) organizace aktivit vedoucích k zá-
pisu Prahy do Guinessovy knihy re-
kordů 

OBČANSKÉ SDRUŽENÍ Dílna Eliáš chystá otevření obchůdku, který bude sloužit jako 
tréninkové pracoviště pro lidi s kombinovaným postižením.

Aktuální informace o výzvách k předklá-
dání žádostí o financování s účastí evrop-
ských fondů mohou od srpna získat po-
tenciální žadatelé v novém informačním 
centru Útvaru rozvoje města Magistrátu 
hlavního města Prahy v Kafkově domě na 
náměstí Fr. Kafky v Praze 1. Kromě infor-
mací o plánovaném územním rozvoji hlavní-
ho města zde zájemci získají také všechny 
dostupné informace o programech JPD 2 
a JPD 3. „Každý pátek od 10 do 12 ho-
din jsou v centru pracovníci odboru za-
hraničních vztahů a fondů Evropské unie, 
kteří jsou připraveni zodpovědět dotazy 
týkající se dotačních programů,“ uved-
la ředitelka Útvaru rozvoje hlavního města 
Prahy Světlana Kubíková. Kromě obec-
ných údajů o programech mohou žadate-
lům poskytnout i základní informace týkají-
cí se zpracování projektové žádosti a další 
administrativy s tím spojené. Ve středisku 
jsou k dispozici také příručky pro žada-
tele. „Návštěvníky centra můžeme infor-
movat i o budoucnosti regionální politiky 
EU,“ dodala Helena Kavková, specialistka 
pro evropskou integraci z Útvaru rozvoje 
hl. m. Prahy. 

Kromě stávajících možností, kterými jsou 
konzultace s pracovníky odboru zahranič-
ních vztahů, pravidelně aktualizované we-
bové stránky Prahy (www.praha-mesto.
cz) a Listy hlavního města Prahy, tak mají 
žadatelé další informační zdroj, který by jim 
měl usnadnit přístup k financím z EU. Od 
pondělí do čtvrtka poskytují zaměstnanci 
centra prioritně informace o územním roz-
voji, pátek je vymezen Strategickému plá-
nu hl. m. Prahy a dotacím z EU.  (red)
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HISTORIE – KULTURA

 PRAHA V PROMĚNÁCH

Smrt Karla IV. v listopadu 1378 zprvu nic ne-
změnila na prosperitě a lesku říšské a české 
metropole. Pokračoval stavební ruch i kul-
turní rozkvět a čtyři desetiletí po založení 
univerzity patřila Praha také k významným 
intelektuálním centrům středověké Evropy. 
Univerzitní fakulty (svobodných umění, lé-
kařská, právnická a bohoslovecká) hostily 
hodně přes tisíc příslušníků čtyř univerzit-
ních „národů“, k nimž se řadili žáci a učitelé 
přicházející z různých krajin od Skandinávie 
po Balkán. Karlově koleji, jež byla centrem 
vysokého učení, daroval král Václav IV. ro-
ku 1383 vznosný palácový dům zemřelého 
mincmistra Jana Rotleva. Karolinum a dal-
ší univerzitní koleje, které byly obydlím mis-
trů i studentů a zároveň místem výuky, zněly 
učenými disputacemi a teoretickými spory. 
Do nich vstupovala dobová skutečnost kri-
tikou a snahami o nápravu zkažené církve 
i společnosti, ale také vnitřními spory mezi 
jednotlivými univerzitními národy, které vy-
ústily v opakovaný odchod některých mistrů 
a žáků z Prahy. Nejdůležitější byla secese 
více než pěti set příslušníků saského, ba-
vorského a polského univerzitního národa 
v květnu 1409, poté co Václav IV. Dekretem 
kutnohorským změnil dosavadní  poměr hla-
sů na vysokém učení ve prospěch českého 
národa, aby dosáhl souhlasu univerzity se 
svými plány na řešení papežského schizma-
tu (dvojpapežství). Učitelé a žáci, kteří mezi 
lety 1386 a 1409 opustili pražskou univer-
zitu, se stali oporou nových vysokých učení, 
jež postupně vznikla ve Vídni, Erfurtu, Lip-
sku, Krakově, Heidelberku a Kolíně nad Rý-
nem. Učená Evropa však znala také význam-
né české učence, jako Vojtěcha Raňkova 
z Ježova, Matěje z Janova, Albíka z Uničova 
a další, jejichž působištěm byla stejně uni-
verzita pražská jako pařížská Sorbonna nebo 
další věhlasná vysoká učení.       

Rozhodujícím podnětem pro rozvoj re-
formního hnutí v Praze bylo poznání učení 
oxfordského profesora Jana Viklefa. Jeho 
spis O univerzáliích si opsal Jan Hus ro-
ku 1398 a o rok později se Jeroným Praž-
ský vydal studovat Viklefovo dílo přímo do 

Od reformního hnutí 
k revoluci

STRÁNKY Z PRAŽSKÉ HISTORIE     XI.

Palachovo náměstí okolo roku1911.

Palachovo náměstí dnes.

SOCHY KARLA IV. a Václava IV. (se 
zemským patronem sv. Vítem) na Staro-
městské mostecké věži – dílo parléřovské 
huti z 90. let 14. stol.
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Novým členem Rady hl. m. Prahy je Bohu-
mil Černý (ODS). Před svým zvolením za-
stával jako zastupitel města funkci předsedy 
komise Rady pro památkovou péči na území 
hl. m. Prahy a byl členem Výboru pro kultu-
ru, památkovou péči a cestovní ruch. Počát-
kem září se stal radním pro resort kultury, 
památkové péče a cestovního ruchu. Zaujal 
tak uvolněné místo po Igoru Němcovi, který 
byl jmenován ředitelem Úřadu pro ochranu 
osobních údajů. 

S nástupem každého nového člověka do funk-
ce se zcela přirozeně spojují naděje různých 
subjektů na vyřešení jejich situace. Zvláště li-
dé působící v oblasti kultury jsou velmi citliví 
na tyto změny. 

Úvodem bych chtěl říci, že většina pražské 
veřejnosti nemá ucelenější představu o rozsahu 
podpory, kterou hlavní město Praha věnuje kul-
tuře. Kulturu v Praze nepředstavují pouze živá 
vystoupení umělců, ale především infrastruk-
tura kulturních zařízení, která postihují snad 
celou šíři uměleckých oblastí. Jen pro ilustraci: 
město ze svého rozpočtu hradí činnost 19 pří-
spěvkových organizací. Jde například o Sym-
fonický orchestr hl. m. Prahy (FOK), Galerii hl. 
m. Prahy, Muzeum hl. m. Prahy, 11 divadel, ale 
také Městskou knihovnu, hvězdárnu a plane-
tárium, Národní kulturní památku Vyšehrad 
a Pražskou informační službu. V současné do-
bě, která je v mém případě vymezena inter-
valem jednoho roku, se budu snažit o vypra-
cování analýzy, která bude východiskem pro 
transformaci vybraných organizací v soukro-
moprávní subjekty financované z více zdrojů. 
Jde o nastavení pravidel vyvážených z hledis-
ka kompetencí, finančních prostředků a po-
jmenování oblastí, které budou spoluvytvá-
řet „páteř“ kultury v Praze. Je třeba zmínit, že 
v hlavním městě působí také řada kulturních 
institucí celostátního významu (Národní diva-
dlo, Národní muzeum, Národní galerie), zříze-
ných MK ČR. V této souvislosti by mělo dochá-
zet i k hlubší spolupráci s organizacemi města 
na projektech mezinárodního významu. 

Kultura stimuluje ekonomiku

Oxfordu. Právě Jan Hus učinil rozhodující 
krok k tomu, aby se reformní učení stalo vě-
cí nejen učenců, ale též široké laické obce. 
Poté, co se v březnu 1402 stal kazatelem 
v kapli sv. Mláďátek neboli Betlémě na Sta-
rém Městě, spojil Viklefovo filozofické učení 
s kazatelským odkazem Konráda Waldhau-
sera a Jana Milíče a od nesmlouvavé kritiky 
demoralizace a svatokupectví oficiální církve 
dospěl až k hlásání povinnosti věřících vzít 
nápravu do svých rukou a vzepřít se církevní 
i světské vrchnosti, pokud žije a jedná v roz-
poru s boží pravdou. 

Husovo učení vzdor arcibiskupským zá-
kazům a hrozícím církevním trestům nalezlo 
širokou odezvu mezi všemi vrstvami praž-
ského obyvatelstva i na královském dvoře. 
Poprvé došlo praktického naplnění na jaře 
1412, kdy pražská chudina, studenti a krá-
lovští dvořané násilím znemožnili pohoršující 
veřejný prodej papežských odpustků. Obec-
ný neklid a pouliční bouře se pak neustále 
stupňovaly a po uvěznění a upálení mistra 
Jana Husa v Kostnici (1415) začaly stále 
více nabývat charakteru otevřeného násil-
ného konfliktu mezi zastánci starého řádu 
a stoupenci radikální nápravy ve smyslu Hu-
sova učení.  Václav Ledvinka
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Optimalizace stávající sítě kulturních za-
řízení zřizovaných městem je jednou stranou 
mince. Jsou zde však další profesionální i ne-
profesionální subjekty, které se spolupodílejí 
na kulturním obrazu města. 

Na základě své činnosti ve Výboru pro 
kulturu, památkovou péči a cestovní ruch 
jsem poměrně dobře obeznámen se systé-
mem grantové podpory kultury. Dosáhnout 
shody mezi výší požadovaných  finančních 
prostředků a možnostmi hlavního města bu-
de vždy obtížné. Svědčí o tom nejenom kaž-
doroční vzrušené diskuse po oznámení vý-
sledků grantové komise, ale i naše poznatky 
z dalších evropských měst. To, že si každý 
umělecký obor nárokuje výsadní postavení 
mezi ostatními a že autoři kulturních projek-
tů ten svůj pokládají za nejpřínosnější, pova-
žuji za logickou součást kreativního myšlení. 
Je však třeba také vzít v úvahu, že situování 
kulturních aktivit soukromoprávních sub-
jektů by mělo být pokud možno rovnoměrně 
orientováno na celé území města. Osobně se 
domnívám, že grantová politika hl. m. Prahy 
je transparentní a její výstupy jsou přístupné 
všem zájemcům.
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Příště: Husitská Praha 

INZERCE

BAROKNÍ DŮM U zeleného raka je dal-
ším zastavením v našem seriálu o pražských 
památkách rekonstruovaných pomocí gran-
tové politiky města.

Dům U zeleného raka je jedním z řady 
pražských měšťanských domů s dlouhým 
stavebním vývojem, které svou finální po-
dobu získaly v době baroka. V současné do-
bě je objekt v poměrně zanedbaném stavu 
a jeho majitelé se mu pokoušejí navrátit 
dřívější lesk. Při památkové obnově na-
cházejí podporu památkářů Magistrátu hl. 
města Prahy. 

„Současný stav domu ukazuje, že je nut-
né přistoupit k jeho kompletní rekonstrukci. 
V tomto roce majitel objektu plánuje opra-
vit uliční fasádu domu, restaurovat vstupní 
dveře a zhotovit repliky oken. Nutné je také 
statické zajištění domu,“ uvedl Jan Kněží-
nek, ředitel odboru kultury, památkové pé-
če a cestovního ruchu MHMP. Tyto práce 
si vyžádají investice přesahující 5 milionů 
korun. Město obnovu této památky podpo-
ří částkou 1 milion korun. V nejbližší době 
vlastníky domu čeká mimo jiné také reno-

vace malovaných záklopových stropů, kro-
vu, kovaného zábradlí, schodišťových stup-
ňů a interiérových dveří. Probíhající památ-
ková obnova navrací domu jeho původní 
tvář, aby se opět mohl stát jednou z ozdob 
malebných malostranských ulic. 

Počátky domu U zeleného raka sahají před 
polovinu 14. století. O dvě století později do-
šlo nad staršími gotickými sklepy k nové vý-
stavbě a parcelu zabral hloubkový patrový 
dům s dvorkem v zadní části. Nicméně sou-
časnou vrcholně barokní podobu mu vtisk-
la až nákladná přestavba z let 1730–34, kdy 
byl jeho majitelem císařský registrátor a ex-
peditor místodržitelství Antonín Ferdinand 
Roskoschny. Parapetní pole středního okna 
v prvním patře uliční fasády nese reliéf raka, 
který dal vlastně celému domu jméno. V kar-
tuši nad tímto oknem je obraz sv. Jana Nepo-
muckého s andělem (nyní prakticky neroz-
poznatelný). Parapety ostatních oken fasády 
zdobí bohaté štukové motivy.  (mh)

Barokní dům U zeleného raka

ŽIVOT V METROPOLI
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Obraz kulturního města nevytvářejí jenom 
současné umělecké počiny, ale i jeho tradice. 
Máte více než dvacetiletou zkušenost s památ-
kovou péčí a jste předsedou komise Rady hl. 
m. Prahy pro památkovou péči na území hl. 
m. Prahy. Z jakého úhlu zamýšlíte přistupo-
vat k propojování historického dědictví s ži-
vým uměleckým děním?

Urbanisticko-architektonické dědictví měs-
ta, jehož historické jádro bylo zapsáno na 
seznam světového kulturního a přírodního 
dědictví UNESCO, vytváří dle mého soudu 
ojedinělý rámec pro dialog mezi kulturní-
mi tradicemi a současným uměleckým po-
hybem. Z tohoto hlediska jsem přistupoval 
k problematice památkové péče v Praze, ať již 
šlo o otázky spojené s metodikou památkové 
ochrany v městských historických rezervacích 
nebo o grantový systém na obnovu nemovi-
tých památek, církevních objektů a kultur-
ních zařízení. Vytváření esteticky hodnotného 
a přitažlivého městského prostředí totiž také 
působí jako významný stimulátor ekonomiky. 
Svědčí o tom neustále narůstající počet zahra-
ničních turistů a Praha se tak dnes řadí mezi 
nejnavštěvovanější světové metropole. 

 

(sch)

NOVÝ ČLEN Rady hlavního města Prahy Bohumil Černý.

První návrh koncepce kulturní politiky 
a návrh optimalizace grantového systému 
hl. města Prahy jsou výsledkem půlroční 
práce dvou pracovních skupin primátora 
vytvořených na základě veřejné diskuse, 
kterou v polovině loňského roku vyvolaly 
protesty kulturní veřejnosti proti systému 
rozdělování městských grantů na podpo-
ru kultury. 

Po 12. letech, kdy se tomuto tématu po-
litické reprezentace povětšinou vyhýbaly, 
se proto vedení města rozhodlo přistoupit 
k rozsáhlému zmapování této složité a spe-
cifické oblasti a k vytvoření základních do-
kumentů definujících jeho priority. 

Do kultury investuje město každoroč-
ně pět procent svého rozpočtu, to zname-
ná zhruba 1,8 miliardy korun, přičemž na 
kulturní granty z toho letos plyne celkem 
133 milionů korun (nutno podotknout, že 
za posledních sedm let městské granty na 

Kulturní politika Prahy na obzoru
tuto úroveň vzrostly z původních 17 mili-
onů korun). Ze státní pokladny je přitom 
v letošním roce na kulturu určeno pouhých 
0,49 procenta. Praha tedy kulturu v hlav-
ním městě podporuje především ze svých 
vlastních zdrojů.

„Všechna opatření vyplývající ze zmíně-
ných dokumentů by měla směřovat k posí-
lení role města coby manažera pražského 
kulturního života, tak aby město nadále 
rozdělovalo finanční prostředky do této ob-
lasti nejen s ohledem na individuální ex-
pertní hodnocení daných projektů, ale také 
na základě jasně definovaných cílů a priorit 
metropole,“ říká primátor hl. města Prahy 
Pavel Bém. „Kultura není předmětem komo-
ditního charakteru. Má ideovou a marketin-
govou hodnotu, která přináší prestiž městu, 
regionu i celé zemi. Ze studií EU vyplývá, 
že se segment kultury podílí na HDP člen-
ských zemí z celých 7 procent a v případě 
metropolí, jako je Praha, ještě více. Orgány 

veřejné správy proto musí kulturní aktivity 
vnímat z tohoto marketingového a mana-
žerského pohledu a mimo jiné také z tohoto 
hlediska hodnotit přínos jednotlivých pro-
jektů,“ dodává. 

Návrh koncepce kulturní politiky hlav-
ního města Prahy počítá se stanovením 
kulturních priorit města a definováním 
jednotliv ých segmentů pražské kultury 
podle jejich významu pro město a jeho 
obyvatele. 

Optimalizovaný grantový systém by měl 
v návaznosti na dotyčnou koncepci přinést 
kulturní obci i městu výraznější kontrolu 
nad plněním „veřejné objednávky“ i nad 
finančními prostředky plynoucími z měst-
ské pokladny. Ukládal by například všem 
příjemcům grantu nad 500 tisíc korun po-
vinnost zveřejňovat výroční zprávu bez 
ohledu na jejich právní subjektivitu, tedy 
na to, zda se jedná o subjekt soukromý, či 
veřejnoprávní.  (kok)




